
DE ZUID-CELEBES-AFFAIRE

'De strenge maatregelen, door de militairen toegepast, t.w. de snelle berechting
en eliminering van de elementen die zich aan de meest ernstige terreurdaden
hadden schuldig, gemaakt, moeten in de gegeven noodtoestand gezien worden
als de geboden uitoefening van de bevoegdheden van de overheid voor de
bestrijding van de terreur en het herstel van recht en veiligheid."

De commissie vond dat Westerling vrijuit ging (van Mook was het
daarmee eens) maar dat drie officieren, onder wie de eerder bedoelde
onderluitenant en de bij zijn bloedigste actie aanwezige Knil-majoor,
vervolgd moesten worden omdat zij in de contra-terreur te ver waren
gegaan. Dat zou een zaak worden voor het Hoog Militair Gerechtshof.
Een vooronderzoek werd nodig geacht, in te stellen door een militaire
raadsheer-commissaris. Opnieuw werd geen haast gemaakt. De man in
kwestie, een overste die met verlof in Nederland vertoefde, kwam in
maart '49 (elf maanden later dus) van zijn verlofterug. Hij ging met ijver
aan de slag en bracht een grote hoeveelheid stukken bijeen maar tot een
proces kwam het niet - trouwens: de drie betrokken militairen waren
toen al weer in Nederland.

Daar sputterde de Zuid-Celebes-affaire nog wat na.
In augustus' 50 drong het CPN-Kamerlid H. Gortzak op vervolging

van Westerling aan. Het kabinet-Drees/van Schaik besloot toen daar niet
toe over te gaan, deed daarvan mededeling aan de Tweede Kamer en
noch deze, noch de Eerste kwam nadien op de zaak terug.

De regering deed dat laatste wèl - één keer.
Zij had in oktober '49 op aandrang van een aantal Kamerleden drie

juristen: mr. C. van Rij (advocaat-fiscaal bij het Bijzonder Gerechtshof te
Amsterdam), jhr. mr. F. A. Groeninx van Zoelen (raadsheer-plaatsvervan-
ger in dat Bijzonder Gerechtshof) en mr. W. H. J. Stam (substituut-
officier van justitie te Zutphen), naar Batavia laten vertrekken om een
onderzoek in te stellen naar door de Nederlandse troepen gepleegde

I Exemplaren van het rapport-Enthoven werden begin december '48 door minister
Sassen ter vertrouwelijke lezing bij de griffies van de Eerste en de Tweede Kamer
gedeponeerd (drie bij de Eerste, vijfbij de Tweede Kamer) - geen van de parlements-
leden kon hierop reageren: het stuk was geheim. Sassen had in zijn aanbiedingsbrief
de algemene conclusie van de commissie-Enthoven willen onderschrijven maar dat
had Drees, nu minister-president, verhinderd. Er waren, aldus deze, op Zuid-Celebes
personen doodgeschoten, die zichmet geen woord hadden kunnen verdedigen, onder
hen ook onschuldigen. 'Het komt mij voor', vond Drees, 'dat de regering dit niet met
haar verantwoordelijkheid moet dekken.' (brief, 30 nov. 1948, van Drees aan Sassen,
a.v.,p. 18).

1025


